

ICOMOS

INTERNATIONAL COUNCIL ON MONUMENTS AND SITES
 CONSEIL INTERNATIONAL DES MONUMENTS ET DES SITES
 ICOMOS 75 RUE DU TEMPLE 75003 PARIS TEL: 277.3576

LISTE DU PATRIMOINE MONDIAL

WORLD HERITAGE LIST N° 198

A) IDENTIFICATION

A) IDENTIFICATION

Bien proposé : Site historique d'Etat
 des Cahokia Mounds

Nomination : Cahokia Mounds State Historic
 Site

Lieu : Etat de l'Illinois

Location : State of Illinois

Etat partie : Etats-Unis d'Amérique

State party : United States of America

Date : 31 Décembre 1981

Date : December 31, 1981

B) RECOMMANDATION DE L'ICOMOS

B) ICOMOS RECOMMENDATION

Que le bien culturel proposé soit
 inscrit sur la Liste du Patrimoine
 Mondial.

That the proposed cultural property be
 inscribed on the World Heritage List.

C) JUSTIFICATION

C) JUSTIFICATION

Le site archéologique de Cahokia, à
 une quinzaine de kilomètres au nord de
 Saint-Louis (Missouri) sert de référen-
 ce pour l'étude des civilisations pré-
 colombiennes de la région du Mississipi
 de 900 à 1600 environ.

The archaeological site of Cahokia,
 situated 15 kms. to the north of St. Louis
 (Missouri) serves as a point of referen-
 ce for the study of Precolombian civili-
 zations in the area of the Mississippi
 from approximately 900 to 1600.

Dans la vaste zone de plaines et de
 plateaux comprise entre Memphis et la
 région de l' "American Bottom", l'occu-
 pation du sol et le peuplement ont connu,
 au cours de la dernière phase de la pré-
 histoire, un développement original,
 caractérisé à la fois par les progrès de
 l'agriculture et par un système social
 qui favorisait les concentrations urba-
 nes.

Within the vast zone of plains and pla-
 teaus which lies between Memphis and the
 region of the American Bottom, the occu-
 pation of the land and the population de-
 velopment underwent an original evolution
 during the last phase of prehistory, cha-
 racterized at once by agricultural advan-
 ces and by a social system which favored
 urban concentration.

Aucun site contemporain - même ceux
 de Moundville (Alabama) et d'Ocmulgee
 (Géorgie) - ne présente de meilleures
 caractéristiques que Cahokia pour l'é-
 tude de ces étonnants habitats préurbains
 dans une aire de 1619 hectares, les an-

For a study of these astonishing pre-
 urban settlements, no other contemporary
 site -- even those of Moundville (Alaba-
 ma) and of Ocmulgee (Georgia) -- serves
 as a more characteristic example than
 Cahokia. Within an area of 1,619 hectares,
 anthropologists have estimated a sedenta-

thropologues ont estimé à 10.000 habitants en moyenne une population sédentaire dont les fouilles ont révélé l'organisation sociale et professionnelle, le mode de vie, les rites funéraires.

Le site est délimité par une série de levées de terre assez comparables aux enceintes des oppida protohistoriques européens. A l'intérieur de cette circonvallation, l'espace est rationnellement réparti entre les zones d'habitat, les zones d'activité spécialisée (on a retrouvé des ateliers pour la confection des colliers) et des places publiques et cérémonielles. De petits jardins étaient attachés à chaque unité d'habitation, mais l'espace cultivé se trouvait essentiellement à l'extérieur de la circonvallation, où l'on a repéré une série de petits villages satellites et, encore plus loin, des exploitations agricoles isolées.

L'architecture de Cahokia est fondée sur l'emploi exclusif de deux matériaux : la terre et le bois, les formes omniprésentes -on en a relevé plus de 120- sont celles des "mounds", qui jouent tantôt le rôle de mottes -structures défensives ou socles destinés à des constructions particulièrement importantes- et tantôt celui de tumuli à vocation funéraire. Les habitations sont constituées de poteaux ou de palissades de bois. Les palissades de bois pouvaient également servir d'enclos défensif et, au XIIIe siècle, toute la portion centrale du site, incluant "Monks Mound" (la plus importante motte, puisqu'elle mesure 304 x 213 mètres à la base et atteignait 30 mètres d'altitude), a été entourée d'une telle palissade, qui affecte la forme d'une enceinte bastionnée. Les résultats des fouilles suggèrent l'existence d'un ordre social très hiérarchisé, avec une "ville intérieure" où se trouveraient les centres du pouvoir. La palissade représentait aussi la dernière défense en cas de siège.

L'ICOMOS recommande l'inscription du site de Cahokia sur la Liste du Patrimoine Mondial au titre des critères III et IV. Ce site offre le témoignage le plus complet sur les civilisations précolombiennes dans la zone du Mississippi. En outre, il est un exemple ancien et éminent de structure préurbaine et permet l'étude d'un type d'organisation sociale sur lequel les sources écrites sont muettes.

ry population of an average of 10,000 inhabitants whose social and professional organization, life style and funerary rites have been brought to light by a series of excavations.

The limits of the site are defined by a number of earthwork levees comparable to the enceinte of the protohistoric European oppida. Within this circumvallation, space is rationally distributed between living quarters, zones of specialized activities (ateliers which manufactured necklaces have been found) and public ceremonial areas.

Small gardens were attached to each living unit, but the cultivated lands were essentially found outside the circumvallation, where a series of small satellite villages were located and, further still, isolated centers of agricultural exploitation.

The architecture of Cahokia is based on the exclusive use of two materials : earth and wood. The omnipresent forms -- more than 120 have been noted -- are those of mounds, which either served as mottes -- defensive structures or foundations destined for particularly important constructions -- or as funerary tumuli. The dwellings consisted of posts or of wooden palisades. The wooden palisades could serve equally as well as defensive enclosures. In the 12th century, the entire central sector of the site, including Monks Mound (the largest mound, which measures 304 x 213 m. at the base and attained a height of 30 m.), had been encircled by such a palisade, which took the form of a bastioned enceinte. Excavation results suggest the existence of a markedly hierarchical social structure, incorporating an "interior city" where the center of power was located. The palisade also represented a last defensive measure in the event of a siege.

ICOMOS recommends the inscription of the site of Cahokia on the World Heritage List based on criteria III and IV. The site is the most comprehensive affirmation of the Precolombian civilizations in the Mississippi region. Further, it is an early and eminent example of pre-urban structuring, which provides an opportunity to study a type of social organization, on which written sources are silent.

and Fox (a platform mound) are in the middle ground, in the background. Since this photo, the brown areas have been planted to protect against erosion. (Cahokia Mounds Museum Society)



Mound, chiefs once looked southward across a plaza to the twin mounds. There the dead were prepared in the temple atop the truncated pyramid for burial in the adjoining conical mound. Homes of poles thatched with grass were within and beyond the palisade. (National Geographic Society).

